

CHRONICON

GENERALIA

Heimbucher, Dr. Max, *Die Orden und Kongregationen der katholischen Kirche*. 3. verbesserte Auflage. Verlag: Ferdinand Schöningh Padersborn. Das Werk umfasst zwei starke Bände, die in sechs Lieferungen zu je zirka 280 Seiten bis Ende 1932 erscheinen. Subskriptionspreis des ersten Lieferung Schilling 10.25. Nach Erscheinen der dritten Lieferung erlischt die Subskription, und der Preis erhöht sich um zirka 20 Prozent. — Das viele Jahre vergriffen gewesene Werk enthält die Ergebnisse einer vierzigjährigen Forschungstätigkeit auf dem Gebiete der katholischen Orden und Kongregationen.

A. S.

AUSTRIA

Schlägl.

Das tschechoslovakische historische Institut in Prag setzt die bisher in Band 1-4 vorliegenden « *Regesta diplomatica necnon epistolaria Bohemiae et Moraviae* » fort. Diese sind ein Seitenstück zu den « *Monumenta hist. Germaniae* » und wurden 1855 von Karl Jar. Erben begonnen (600-1253) und von Josef Emler bis 1346 fortgesetzt.

Nummehr soll Band V und VI erscheinen. Hierin werden unter anderen auch die auf Böhmen Bezug habenden Urkunden des Stiftsarchives *Schlägl* (Bohemia sensu latiori) bis 1500 veröffentlicht. Bearbeiter ist Dr. Bendrich Mendl vom obengenannten Institut. Bei der Durchsicht wurde auch ein angeblich sehr wertvolles Fragment von einen alttschechischen, in der Literaturgeschichte berühmten Reimwerke über Iudas aufgefunden.

St. B.

* * *

Abbatia Wiltinensis.

Tirol. Heft 1/2, Juli-August, 1931 88 S. — S. Verlag Tiroler Verkehrswerbung. Innsbruck.

Die Zeitschrift, die aufmerksam machen will, bringt diesmal Aufsätze über drei alte, klösterliche Kulturstätten, die Stifte *Wiltén* (O. Praem.), stams (O. Cist.) St. Georgenberg-Fiecht (O. S. B.).

Dr. Heinrich Hammer beschreibt die Baugeschichte des Stiftes *Wiltén*, dann

folgen zwei Artikel von der Hand des hochwürdigsten Herrn Abtes Heinrich Schuler über die Kunstschatze (ein wundervoller romanischer Henkelkelch ist besonders bemerkenswert) und die zum Kloster gehörigen Wallfahrtsorte. — Dr. Sieghard Wimmer, O. Praem. schreibt über « Das Stift Wilten und das Land Tirol », schliesslich Franz Danner O. Praem. « Aus der Wirtschaftsgeschichte des Stiftes Wilten ».

Eine grosse Zahl hervorragend schöner Photos ist den Aufsätzen beigegeben.
B. M.

Prodiit apud Fel. Rauch, Oeniponte, 1932, libellus collectionis, cui nomen « Commentationes biblicae », in qua Fr. Xav. Kortleitner, O. Praem. inde ab a. 1927 varia studia publicat quae examinant utrum et quo sensu influxus religionis et idearum aliorum populorum tum existentium in religionem Israelitarum admitti possit. Studium praesens (pp. 30) titulum fert : « *Cananaeorum auctoritas num ad religionem Israelitarum aliquid pertinuerit* ». Doctissime et erudite variae quaestiones per 10 capita tractantur in quibus lucidum traditur compendium multorum quae in plurimis publicationibus sparsa reperiuntur. Conclusio operis sonat : « *Opinio illa Cananaeorum auctoritatem ad legitimam religionem Jahvae pertinuisse, jam non teneri ac defendi potest... Illud autem non negamus ut si quis Cananaeorum religionum cum Israelitarum religione populari, quam vocant, comparat, eam illi aliqua ex parte similem reperiatur.* »

J. B. V.

BELGIUM

Abbatia Averbodiensis.

De *Handelingen van het tiende Vlaams Filologenkongres, Antwerpen 1930*, behelzen blz. 109-133 een beknopt overzicht eener lezing door E. Valvickens, o. Praem., gehouden over *De Nederlandsche Abten en de Opstand tegen Spanje, 1577-1585*.

A. E.

Voor de eerste maal werd, in het kader der Vlaamsche Wetenschappelijke Congressen, te Gent gehouden, 7 April en volg., ook een congres over « Journalistieke Wetenschap ».

De Eerw. pater dr. E. Valvickens, O. Praem, hoofdredacteur van « Hooger Leven », sprak over « de taak van de culturele weekbladers in Vlaanderen ». Deze, aldus spreker, is niet essentieel verschillend van de taak dezer pers in andere landen. Ook in Vlaanderen is haar taak de gemeenschap der intellectuelen, op een andere wijze dan dagblad en tijdschrift evenwel, op de hoogte te houden van de voornaamste uitingen en nieuwigheden welke op het domein van kennis en kunst te bespeuren zijn. Omdat in Vlaanderen tot nu toe nog niet een groote dagbladpers bestaat, welke met de buitenlandsche kan vergeleken worden, moet de culturele Vlaamsche weekbladers gedeeltelijk de taak vervullen, welke elders aan bepaalde dagbladrubrieken kan overgelaten worden. Voorloopig blijkt de culturele Vlaamsche weekbladers haar taak niet ten volle te kunnen vervullen. Redenen van redactioneelen, financiële en ook politieke aard zijn hier van de determineerende oorzaken.

In verband met dit Congres werd eene vereeniging opgericht voor dagblad-wetenschap, waarvan Dr. E. Valvekens, O. Praem. tot voorzitter werd aangewezen.

A. E.

* * *

Abbatia Bonae Spei.

Le *Catalogue des Manuscrits de la bibliothèque publique de la ville de Mons*, édité par P. Faider et Mme Faider-Feytmans (dans *Univ. van Gent. Werken uitgegeven door de Faculteit van Wijsbegeerte en Letteren*. Fasc. 65, Gand & Paris, 931) note quelques codices provenant de l'ancienne abbaye de Bonne-Espérance.

A. E.

* * *

Abbatia S. Michaelis Antverpiae.

Tusschen de *Antwerpsche Teksten uit den tijd van Hertog Jan III*, door Fl. Prims uitgegeven in *Antwerpsch Archievenblad*, dl. VII, 1932, blz. 70-73, bevindt zich eene akte welke betrekking heeft op de Premonstratenzer abdij :

20 Jun 11314. — *Willem de Stoevere geeft aan de abdij van St. Michiels in pand voor zekere kapitale som, zijn inkomsten te Nederokkerzeel.*

A. E.

* * *

Abbatia Parcensis.

Le *Museon*, pour son Tome Lième, publie un numero Jubilaire. Nous trouvons un intéressant article de Notre Confrère Monsieur van Lantschoot.

Il a déchiffré des textes palimpsestes d'un MS. copte conservé au Palais Royal de Naples (Bibliothèque Nationale Victor-Emmanuel III). Ces fragments d'une composition ne sont pas sans offrir certaines analogies avec le récit publié par A. Mingana, en 1927, dans sa « Nouvelle vie de S. Jean-Baptiste » d'après deux MSS. arabes, de la collection privée de l'Auteur.

Ce palimpseste présentait de réelles difficultés à la lecture. M. V. L. est cependant parvenu, non sans quelques incertitudes, à rétablir le texte, il en donne une traduction en se tenant aussi près que possible du texte.

Ces récits sont typiques, l'imagination supplée au manque de renseignements, et elle est d'autant plus riche que le héros est hautement estimé par les auteurs ; les faits miraculeux se multiplient autour de son nom. On peut cependant tirer un grand profit de ces récits, car les légendes accompagnent des faits historiques qui ont leur valeur.

Q. G. N.

La Bibliothèque Vaticane publie les catalogues des ouvrages livrés à l'impression et qui proviennent en grande partie des Archives secrètes. Dans un de ces catalogues nous lisons l'annonce suivante d'un travail en cours de publication :

Hebbelynck A.-Van Lantschoot A., *Codices Coptici Bibliothecae Vaticanae* (Vaticani, Borgiani, Barberiniani, Rossiani). Il s'agit du catalogue des manuscrits coptes du Vatican, à la publication duquel collabore notre confrère.

Q. G. N.

Op 12 April 11. in de Provinciezaal te Antwerpen gaf Kan. Jansen, O. Praem. eene voordracht over de *Schuttersgilden*, en liet zijn spreekbeurt belichten met den film van *Het eerste Kempisch Landjuweel der Schuttersgilden*, bij gelegenheid van het Vierde Kempisch Kongres van Geschiedenis en Folklore door hem in Augustus 1931 te Esschen ingericht, opgenomen.

A. E.

Op 14 April 11. gaf Kan. Jansen, O. Praem., voorzitter van den historischen Kring Taxandria, op de algemeene feestvergadering van het genootschap, *uitleg en bespreking van de historische tafereelen door schilder Karel Boom* als versiering aangebracht in de zalen van het gerechtshof van Turnhout.

A. E.

Les fascicules XXXIII et XXXIV du « *Dictionnaire d'Histoire et de Géographie Ecclésiastique* » viennent de paraître en un volume.

Nous signalons dans cette publication 51 notices de Monsieur Van Lantschoot, et 67 de Monsieur Versteyleen. Notons parmi ces dernières une notice sur *Barlings*, abbaye Norbertine en Angleterre, comté et diocèse de Licoln, fondée en 1154 par le duc de Lancastre. En conservant son nom, elle fut transportée plustard dans la ville d'Oxeney. — L'Abbé Mac Karell et les religieux s'opposèrent à Henri VIII, en mars 1537, l'abbé et quelques religieux furent condamnés à mort et exécutés à la tour de Londres. Leur abbaye fut supprimée. Signalons aussi la notice sur la prévôté de *Barthe* (Berthe) située dans la partie de la Frise qui ressortissait de l'ancien diocèse de Munster. Fondée vers 1204, probablement par l'abbaye de Dokkum, elle fut réunie à la prévôté de Schildwalde (Groningue) en 1587, qui fut supprimée lors de la réforme.

Q. G. N.

Nous lisons dans une notice de J. Van Mierlo sur *Barthelemy de Tirlemont, dit de Aa*, quelques détails intéressants : Barthelemy était un simple boucher, mais après la mort de la femme, il se lança dans les études mystiques, très en honneur au XIII^e siècle. Il fut l'occasion de l'érection de plusieurs monastères. Butkens, l'auteur des « *Trophées du Brabant* », voulut ennoblir Barthelemy, pour le prestige des abbayes dont il était sensément le fondateur; de là l'affiliation à la noble famille de Aa.

Butkens écrivit pour la « *Chrorographia Brabantiae* » de Sanderus, la chronique de l'Abbaye d'*Averbode*, dans laquelle il utilisa les données de ses fausses chroniques; il introduisit aussi, avec Arnikius, le saint imaginaire dont il avait doté cette abbaye, l'histoire de son ami et compagnon d'armes, Barthelemy de Aa.

Q. G. N.

Nous signalons aussi l'article de J. M. Canivez sur *Barthelemy de Jura*

(ou de Vir) évêque de Laon de 1113 à 1151. En 1120 il contribua généreusement à la fondation de l'abbaye de Prémontré, qui devint chef d'ordre, en 1122 il fonda dans son diocèse l'abbaye de Cuissy ; en 1124 celle de S. Martin de Laon ; en 1126 celle de Clairefontaine ; et en 1130 celle de Thenailles, toutes de l'ordre de Prémontré. Il fonda d'autres monastères encore de Cisterciens, etc. Il est inscrit dans le *Ménologe* de Cîteaux au 26 juin. Il est cité au nombre des bienheureux.

Q. G. N.

* * *

Abbatia Postellensis.

J. Nieuwenhuyzen donne dans le *Compas d'Or*, IX, 1931, 6973, sous le titre : *De bibliotheek der abdij van Postel*, un aperçu assez détaillé des richesses bibliographiques qui se trouvent abritées dans l'oasis de paix et sérénité de la Campine.

A. E.

* * *

Abbatia Tongerloensis.

Paul Bergmans donne dans la *Biographie nationale*, t. XXV, coll. 204-207, une biographie très bien esquissée d'Isfride Thys, († 1816), le collaborateur des *Acta Sanctorum Belgii*.

A. E.

Als overdruk uit *Mechlinia*, hebben wij van de hand van † L. A. Gevelers, O. Praem., *Losse Aanteekeningen nopens Mechelsche Kunstenaars*, Mechelen, 1931, 32 blz. Er wordt gehandeld in die bijdrage over Borduurwerkers en over Beeldhouwers en Kleinstekers.

Van E. H. P. Antoon Van Clé, O. Praem., is verschenen een brochuurtje : *Het H. Misoffer mee-bidden*, (Tongerloo, 1932, 23 blz.) als uitgave van de Aartsbroederschap Primaria der H. Mis van Eerherstel.

A. E.

In de dagen van vervolging werd door de Witheeren van Tongerlo, pastoors te Tilburg, een godvruchtige genootschap gesticht, waarvan de leden zich vooral wijdden aan het godsdienstig onderricht der jeugd. Ze werden ingelijfd als leden der Derde-Orde van den H. Norbertus.

Over een der laatste overlevende schrijft de Nieuwe Tilburgsche Courant 21 Maart 1932 :

Van een verdwijnende Garde. — Van de te Tilburg steeds zeldzamer wordende leden der Orde van den H. Norbertus, overleed dezer dagen en wordt heden begraven, Zuster Johanna Maria Biesemortels. Zij bereikte den gezegenden ouderdom van 88 jaren. Van de Congregatie van O. L. Vrouw was zij 71 jaar lid. In 1872 werd zij in voormelde Norbertus-orde opgenomen.

Haar levensavond bracht zij door in het St. Leonardusgesticht aan den Heikant.

Tilburg kende weleer talrijke leden dier orde. In den volksmond werden

zij — ook wel eens in smalenden zin — aangeduid als « kwezels ». In den orde-regel zoekt men althans tevergeefs naar den naam. In een 20-tal punten is die leefregel vervat. O.a. treft men daarin aan: de gelofte van eeuwige zuiverheid, dagelijks bidden der kleine getijden en voor hen welke niet konden lezen, ander gebeden, waarbij men het Onze Vader en Wees Gegroet aanwijst in de Latijnsche taal terwijl de tijdstippen der gebedsgedeelten worden aangeduid met primen, lauden, enz.

Aan kermis, bruiloft of kinderfeest werd niet deelgenomen. Zijn onderhielden, buiten de Vrijdagen en gewone 40-daagsche Vasten, ook den vasten tijdens den Advent en meerdere feestdagen.

Op den patroonsdag — 6 Juni — werd jaarlijks in de kerk van 't Goirke « regel » gehouden waar de herder der parochie dan preekte en welke dag door de orde-leden als Zondag werd gevierd.

Zij droegen een zwart habijt met witte muts en ontvingen bij de professie een ring waarbij ook nog een kruis werd gedragen hetwelk des weeks een zilveren en op Zon- en feestdagen een gouden kruis was.

Met arbeid moesten de meesten in hun onderhoud voorzien. Meerderen der Zusters onderwezen de jeugd in den catechismus. Vaak geschiedde zulks van achter het weefgetouw terwijl de onderwijs-ontvangende kinderen bij die gelegenheid ook wel werden beziggehouden met wolpluizen.

Ze leidden aldus een religieus leven in wereldsche dagelijksche omgeving.

Met Zuster Biesemortels is nog niet de laatste maar wel eene der laatste nog in leven zijnde Norbertus-zusters te dezer stede ter ziele.

* * *

Het proefschrift van *Fl. Van Der Mueren, Het orgel in de Nederlanden* (Leuven, Standaard-Boekhandel, 1932. In-8, 275 blz. en 67 afbeeldingen), bevat enkele gegevens nopens orgels der Praemonstratenser abdijen. Het eerste waarvan spraak is, is dat van Park waarvan reeds in 1427 herstellingen gedaan werden en wier luiken geschilderd werden. Te Grimbergen werd in 1615 het speeltuig geplaatst dat de Mechelsche kathedraal van Sint-Rombouts versierde, maar in 1745 vervangen. In 1725 kreeg Ninove een instrument, haren prachtempel waardig. Maar beter dan allen is het orgel van Averbode bekend waarover talrijke archivalische dokumenten spreken. In 1452 werd er een hersteld, in 1517 een nieuw geleverd door Willem Boets, van Heyst, een ander in 1530 door Antoon Toers van Thienen, in 1531 en 1542 werd het versierd met beelden en luikenschilderingen, en in 1549 vindt men een breedvoerig contract waarbij aan den organist Hansken vanden Hove, van Diest, zijn werk voorgelegd wordt. Bovendien wordt trouw de ontwikkelingslijn gevolgd van het samenstellen en schakeeren van registers en pijpen in de jaren 1517, 1530, 1562, 1624 en 1770.

J.-A. V.

CECHOSLOVACA

Chotieschau.

In *Unsere Westböhmisches Heimat* (Staab), 4. Jahrg., 1932, S. 5, ist abgedruckt ein « *Güttlicher Vergleich zwischen dem Zloster Chotieschau und der Anal. Praem.*

Stadt Dobrzan », von Direktor Franz A n d r e s s. (Original : Staatsarchiv in Prag, Lit. D. sub. i usq. 3.

A. S.

* * *

Dobrzan.

Director Franz A n d r e s s aus Dobrzan teilt mit in *Unsere Westböhmsche Heimat* (4 Jahrg., 1932, S. 28-30) *Gnadenerweise der Dobrzaner Mutter Gottes.*

A. S.

* * *

Himmelspforte.

E. Bangert a donné, à l'usage des habitants actuels, une description sommaire de l'ancienne abbaye de Himmelspforte, *Porta Cæli. (Das Kloster Himmelspforte bei Wyhlen am Oberrhein, in Vergangenheit und Gegenwart.* Fribourg en Br., Rapid-Druckerei, 1928, 32 p. et 8 grav.). Cette abbaye fut fondée en 1303 par Anne von Schlingen et Berthe von Wyhlen-Nolingen qui cédèrent un terrain à un religieux de Rüthi ; cependant, déjà en 1304, le droit de paternité fut dévolu à l'abbaye de Bellelaye comme plus capable de soutenir la fondation naissante. Ce qui n'empêche pas l'abbaye d'être en butte à d'innombrables déprédations pendant son existence de deux siècles ; en effet à l'époque de la Réforme elle était descendue à un tel état qu'à la demande de l'abbé de Bellelaye elle cessa d'être indépendante. Le 31 août 1524 elle fut incorporée à son abbaye-mère. Quand celle-ci fut supprimée en 1797 elle lui servit de maison de refuge jusqu'en 1807. Alors les propriétés furent vendues à des particuliers. Depuis 1900 les bâtiments servent de maison pour retraitants et dames-pensionnaires, sans la direction de l'autorité diocésaine qui en confie les soins à des Sœurs Dominicaines de Neusatzek.

Ce petit guide est très bien conçu ; les archéologues et les historiens feront toutefois un léger grief à l'auteur d'avoir donné si peu de photos des vestiges anciens que laissent pourtant deviner celles qu'il produit, et d'avoir négligé toute bibliographie.

J.-A. V.

* * *

Abbatia Teplensis.

Albert Stára gibt in *Unsere Westböhmsche Heimat* (Staab), 4. Jahrg., 1932, S. 9 und 27-28 : *Eine Landeker Handschrift aus dem Jahre 1840 über die religiösen Standbilder im Kirchspiele.*

Zum 40 Jahre von Albert Hugo Stára schreibt das Pilsner Tagblatt 25. Dec. 1931 : Die publizistische Tätigkeit Stáras beginnt mit bedeutenden Arbeiten im Jahre 1917 und in diesen lässt sich die ganze Einstellung des Wissenschaftlers und Schriftstellers P. Stára bereits angedeutet, erkennen. P. Stára stirbt nach der Erkundung der Heimat. « Die Schriftsteller des Prämonstratenserordens », ist noch als allgemeines, aber bereits in geschichtlichen Studien fundiertes Werk zu nennen. Die später erscheinenden heimatkundlichen Arbeiten Stáras sind so zahlreich, dass ihre Aufzählung zu weit führen würde, ge-

schweige denn ihre Würdigung. In Landek bei Tepl arbeitet P. Stára in den Archiven (Tepls und Prags) und seine Studien über Chotieschau besonders, bringen immer wieder neue und wertvolle geschichtliche und kulturgeschichtliche Tatsachen ans Licht.

P. Albert Stára, O. Praem., liefert seine *Klosterversagen* :

in *Teplerland*, 28. Feber 1932 :

über *Mildenturth in Thüringen*.

in *Teplerland*, 6. März 1932 :

über *Steinfeld in der Eifel*.

in *Teplerland*, 3. April 1932 :

über *Mariengaard in Friesland* und *Obermarchtal in Württemberg*.

in *Egerland*, 26. März 1932 :

über *Allerheiligen, Steinfeld in der Eifel* (Bonschariant oder die Gründung der Abtei), und *Chotieschau* (Der Prälatenbrunnen).

in *Pilsner Tagblatt*, 19. Jänner 1932 :

über *Der unterirdische Gang zwischen Pudagla und Mellenthin, Die goldenen Rosen im Kloster Pudagla auf der Insel Usedom, Der Ritter mit der goldenen Kette, Die Nonne von Elsey in Westfalen, Die Brunnenkette in Kloster Pudagla, Der Riesenstein bei Roserow, Die Hand zu Wedinghausen in Westfalen, Graf Heinrich von Arnstein, Feuer in Dortmund, Pater und Nonne (Westfalen)*.

22. Jänner 1932 : *Parc bei Löwen, Pernegg in Niederösterreich, Prémontre, Roggenburg in Schwaben, Ratzeburg südlich von Lubeck, Scheda in Westfalen (Hermann der Jude), Dünwald in Rheinland (Die Eichelsaat zu Dünwald); Kolbigk bei Halberstadt (Die bestaunten Tänzer), Salazar (Das in Messwein verwandelte Wasser), Roth in Schwaben (Der Bobale), Lauffen am Neckar in Schwaben (Regiswindis)*.

In *Westböhmisches Tageszeitung* :

20. Jänner 1932 : *Bedburg bei Cleve (Rheinland), Churwalden im Kanton Graubünden, Doxan bei Leitmeritz Hroznata auf Burg Kiensberg, Beim Klosterbau (Tepl), Altenberg an der Lahn, Ellen bei Düren, Geras im Waldviertel, Havelberg (Der freigelassene Wende), Gottesgnaden an der Saale (Laienbruder Dudo), Kloster Himmelpforte in Wien, Imbramovice in Polen, Kappenberg in Westfalen, Köln (Steinfeld), Lilienthal bei Mecheln, Mühlhausen bei Tabor in Böhmen*.

23. Jänner 1932 : *Brandenburg (Frau Harke)*.

6. Feber 1932 : *Ratzeburg, Ilfeld im Harz, Dokkum in Friesland, Oppenau im Schwarzwald, Altenberg an der Lahn, Mariengaard in Friesland, Oldekloster in Friesland*.

Derselbe publicierte auch in die *Westböhmisches Tageszeitung*, am 25. März 1932, die *Legende : Vialbog (Der Weisse Gott)*.

A. E.

Goethe-Festschrift. Im Verlage Buchhandlung Theodor Hanika, Marienbad, erschien eben ein interessantes Büchlein von 54 Seiten « *Stift Tepler Goethe-Festschrift 1932* » von Dr. Benedikt Brandl. Aus dem Inhalte führen wir an :

Goethes Beziehungen zum Stift Tepl, Goethes Besuch im Stift Tepl, Goethes Beziehungen zu Pilsen, Gedichte Goethes, die an seinen Marienbader Kuraufenthalt erinnern, Goethes Marienbader Elegie u. a.

A. S.

Über *Goethe und das Stift Tepl* schreibt auch Martin Summer in die *Deutsche Post*, 11. März 1932.

A. S.

GALLIA

St. André aux Bois.

J. de Pas, *Le frère Augustin Rogier prévôt de Brunchautpré et le magistrat de Saint-Omer. 1594-1597.* dans *Bulletin historique de la société des antiquaires de la Morinie*. Saint-Omer, 1930, XV, 123-134.

GERMANIA

Allerheiligen.

M. Eimer, *Die Schwarzwaldklöster Reichenbach, Alpirsbach, Allerheiligen*. Freudenstadt, Schitzler, 1931. In-8, 47 p. et reprod. 1,50 M.

A. E.

* * *

Czarnowanz.

Kloster Czarnowanz, hggb. von Prälat Domkapitular Ernst Lange Oppeln, Verlag « Der Oberschlesier » 1930. 215 S. 4°. 3 RM.

Stefanja Pierzchałanka-Jeskowa, « *Dzieje klasztoru w Czarnowasie na Śląsku w wiekach średnich* » (Geschichte des Klosters Czarnowanz in Schlesien im Mittelalter), in: *Rocznik historyczny IV* (Poznan 1928). 54 S.

Zum 700 jährigen Jubiläum dieser Pflegestätte von Kultur und Religion in Oberschlesien erschien i. J. 1928 mit einem Geleitwort des Herrn Kardinal-Erzbischofs Bertram ersteres in Druck und Bildern geschmackvoll ausgestattetes Werk, dessen historischen Teil Georg Glowik und Maximilian Strecke, dessen baugeschichtlichen Anhang Walter Punk und Ernst Kühn zum Verfasser haben.

Entwicklungslinien und Forschungsausgaben soll die Darstellung aufzeigen, aber bei der exakten literarischen Fundierung der Arbeit und der Vertrautheit der Verfasser mit dem Stoff ist es nur zu verstehen, wenn — speziell für die Frühgeschichte der Prämonstratenser in Schlesien — neue, eigene Forschungen (z. B. über die direkte Beziehung der Breslauer Vinzenzabtei zu Laon) geboten werden, die sogar an den präzisen Arbeiten L. Schultes über diesen Stoff zu rütteln wagen dürfen.

Auch im weiteren Verlaufe der geschichtlichen Abhandlung, die das klösterliche Innenleben und die Stiftswirtschaft bis zur Säkularisation und die Schicksale des Hauses bis zur Errichtung des heutigen Heinrichstifts behandelt, geht die Darstellung über die ihr anfangs gesteckten Ziele weit hinaus. Die Vertrautheit mit dem Stoffe führt die Verfasser zuweilen zu Schilderungen, die vielleicht nicht in dem Masse nötig, doch dem für das Interesse weiterer Kreise bestimmten Buche zugute kommen. Es entspricht zwar dem Sinne einer Jubiläumsgeschichte, ist aber trotzdem sehr zu bedauern, dass von den Verfassern das sechsbändige ungedruckte Annalenwerck des vorletzten Czarnowanzer Propstes Eustachius Huffnagel (1739-1772) nicht als Quelle herangezogen wurde. Zu dem Czarnowanzer Urkundenbuche Wattenbachs, dem Geschichtsabriss des Klosters vom gleichen Verfasser und den zahlreichen Einzelerbeiten dortiger Lokalforscher bietet diese erste Gesamtgeschichte jedenfalls eine willkommene Ergänzung.

St. Pierzchalanka-Jeskowa führt die Geschichtsdarstellung bis ungefähr zum Jahre 1500. Anfangs behandelt sie gründlich die Frage, wer der Klostergründer sei. Es ergibt sich für sie der Schluss « prima fundatrix huius loci » sei Ludmilla, die Gattin Mieszkos, des Herzogs v. Oppeln-Ratibor, gewesen, während ihr nach dem Czarnowanzer Nekrolog daran beteiligter Gemahl nur, fundator gewesen sei, d. h. der Gründung als Landesherr zugestimmt und sie durch Schenkungen gesichert habe. Ohne zu einem Resultat zu kommen, bemüht sich die Verfasserin auch um die Lösung der Frage nach der Herkunft der Herzogin Ludmilla. Dieser erste Teil der Arbeit hat in seinen Versuchen zur Klärung der frühen Geschichte des Klosters grössere Verdienste als der zweite, der den Ausbau des Güterbesitzes und die Betätigung des Klosters als Grundherrin in Kürze behandelt. Der Ausarbeitung dieses Abschnittes dient Wattenbachs Urkundenbuch als ausschliessliche Quelle. Die Fragen der Organisation und des Klosterlebens werden nicht behandelt; es hätte sich aber gerade hierbei besonders über die nationalen und ständischen Verhältnisse der Klosterinsassen manche wissenswerte Aufklärung vermitteln lassen. Auch das Quellenwerk des Propstes Huffnagel, das in seinen drei ersten Bänden die Zeit bis 1500 behandelt, ist nicht benutzt.

In « Zeitschrift des Vereins für schlesische Geschichte » Band 65.

Breslau.

Horst Oskar SWIENTEK.

* * *

Heinsberg.

Das Stift adliger Prämonstratenserinnen in Heinsberg wurde durch die französische Republik im Jahre 1802 aufgehoben. Das Stift lag vor 1543 vor der Stadt. An dieser Stelle steht heute noch eine kleine Kapelle. Über dem Türsturz diesser Kapelle ist ein Holzbild angebracht, ein Drache mit weit geöffnetem Rachen roh geschnitzt. Vom Volke wird die Kapelle auch Schlangenkappelle genannt. Warum? Als man zur Zeit der Säkularisation Anstalten machte, die Kapelle auch abzubrechen, soll nach der Volkssage eine züngelnde Giftnatter hervorgekommen sein, die Arbeiter vertrieb. Soweit die Sage.

Die Klostergebäude in der Stadt Heinsberg sind noch erhalten. Über das Kloster selbst schrieb Kessel in den *Annalen des Histor. Vereins für den Niederrhein*, Band V, Pfarrer Lückcrath in seinen *Beiträgen zur Heins-*

berger *Geschichte* 1. Jahrg. Verlag Joppen, Dechant Otten schreef über die Kapelle im *Heimatkalender des Heinsberger Landes*, 1931. Verlag : Kreisausschuss Heinsberg.

SPEHL Heimatmuseum des Kreises Heinsberg.

* * *

Jerichow.

G. Wentz, *Havelberg, Jerichow und Broda*, dans *Festschrift A. Brackmann*, 1931, S. 324-346.

* * *

Magdeburg.

Le *Magdeburger Geschichtsverein*, 131, publie l'ouvrage de W. Lahne, *Magdeburgs Zerstörung in der zeitgenössischen Publizistik. Gedenkschrift d. Magdeburger Geschichtsverein zum 10. Mai 1931*. (in 8°, XIV, 239 p., carte et pl. 10 M.).

* * *

Steinfeld.

Les Pères Salvatoriens, qui occupent actuellement l'ancienne abbaye de Steinfeld et ont la garde des reliques du pieux Herman-Joseph, ont publié en une élégante plaquette la vie de ce saint populaire de l'Eifel (W. Menke, *Der selige Hermann Joseph. Steinfeld, Salvatorianer-Kolleg*, 1928. In-8, 96 p. et 8 grav.). Essentiellement c'est une œuvre de propagande, présentant la traduction libre d'une Vie contemporaine du saint, sans étude critique de la source et avec la mention d'une seule date, celle du décès, 7 avril 1241. Une annexe de 6 pages donne un raccourci de l'histoire de l'abbaye prémontrée jusqu'à la mort du dernier abbé en 1822. La brochure se termine par un aperçu historique de la Congrégation des Salvatoriens qui se dévoue à l'instruction et au ministère des âmes.

J.-A. V.

* * *

Weissenau.

P. Lehmann, die zich reeds meer dan een kwarteeuw bezig houdt met de studie en opsporing van oude Duitsche en Zwitsersche bibliotheekscatalogi, en die in 1918 in zijn *Mittelalterliche Bibliothekskataloge Deutschlands und der Schweiz*, I, 410 vv. een niet volledige boekenlijst van *Minor Augia* uit de eerste helft der 13e eeuw publiceerde en p. 408 v. 598 een kort overzicht gaf van al de bewaarde handschriften, voorzoover die toen gevonden konden worden, heeft een zeer belangrijke aanvulling gebracht in het *Zentralblatt für Bibliothekswesen* 49 (1932) 1-11. Als « *Verschollene und wiedergefundene Reste der Klosterbibliothek von Weissenau* » worden meer dan 30 handschriften aangewezen en veelal beschreven. Omtrent enkele moge hier een nadere aangave volgen :

Nürnberg. Germanisches Museum. Ms. 22 934 : *Horarium* van 1505.

Leningrad. Erm. lat. no. 3. saec. XIV. fol. 60v saec. XV-XVI : *Trina oratio*.

Erm. lat. no. 5. saec. XII. Band 2. fol. 54v aan het einde der *Actus apostolorum : anno dominice incarnationis MoCoXLoVo indictione VIII. fundatus*

est locus Augensis in honore sancti Petri apostoli ac iure possessus a venerabili Hermanno preposito omnique conventu secundum regulam beati Augustini episcopi Deo militantibus presidente Eugenio apostolico, regnante Conrade. Indictione IIII, anno autem eiusdem incarnationis MoCoLVI positum est monasterii fundamentum in honore supradicti apostolorum principis, presidente Adriano apostolico, anno regni Friderici IIIo, imperii vero primo.

Erm. lat. no. 6. saec. XIII. fol. 23r-39r : *Vita sancti Aegidii*. Aan het einde : *explicit dulcissimi vita Egidii. Amen. Anno gratia MoCCoXXXVo frater Walterus scripsit hunc librum ecclesie sancti Petri in Augia, XIX. anno ex quo habitum Praemonstratensis ordinis induerat.*

Erm. lat. no. 2. saec. XIII-XIV. fol. 1-168v : *Lectionarium breviarum*. Fol. 169r-222v *Manuale parochialium sacerdotum*, etc.

Erm. lat. no. 13. saec. XIII. fol. 1r-237 : *Matutinalis pars tertia, inc. omnis sapientia a Domino Deo est*. fol. 238-226. *Lectiones de vita b. Galli, s. Ely-sabeth, s. Katherinae, Gregorii papae, omeliae Origenis e.a.*

Erm. lat. no. 14. saec. XVII-XVIII. fol. 1-149 : *Liber precum*.

Erm. lat. no. 15. saec. XV-XVI : *Antiphonarium cum notis musicis*.

Erm. lat. no. 16. saec. XVII et XVIII : *Liber precatarius Latinus cum glossis Teutonicis*.

Erm. lat. no. 18. saec. XV. Aan het einde : *Explicit Lucas super evangeliis de tempore cum epistolis per circulum anni. finitus per Wenceslaum de Rad-vycy sub anno Domini Millesimo quadringentesimo quarto post festum sancti Mathie proxima feria quinta.*

Erm. lat. no. 20. saec. XVI ex. (1597) : *Modus in pontificalibus paramentis celebrandi missam*.

Erm. lat. no. ss. saec. XII. fol. 172r :

*Ista Gebezonis surgunt fundamina donis,
qui bene plantavit, dux Welfo deinde rigavit
Barione dotem contradens Vidanishoven.
Quisque quod adiecit, Deus hoc concrecere fecit.
dans incrementa, quae grana fuerunt opulenta.*

Si placet istos versus picture nostre superscribite, quia meliores sunt priores; versus tamen de rege super pictura sua scriptos habete.

Volgens de toelichting van P. Lehmann hebben deze verzen betrekking op de stichting van het klooster door Gebizo van Ravensburg en de schenking in 1180 van Fidazhofen, door Welf VI, hertog van Spoleto en Beieren, aan de kerk van Barionas. De prent zelf met dit bijschrift is echter nog niet gevonden.

Op Erm. lat. no. 5. moeten we nog even terugkomen. Deze bevat nl. fol. 55r een bibliotheekscatalogus in schrift uit de tweede helft der 12e eeuw : *HEC. EST. AUGENSIS. LIBRORUM. COPIA. CLAUSTRI*. We vermelden eruit : *Omeliarum libri tres, Missales libri septem, Epistolarii VI, Graduala (sic) IIII, Col-lectanei II, Matutinales libri IIII, Benedictionalis liber I.*

Hoe interessant de lijst verder ook is, het gaat niet aan hem hier in zijn geheel over te nemen. Liever schrijven we hier de voor Weissenau eervolle conclusie af, waartoe de uitstekende kenner van middeleeuwse bibliotheken komt op p. 3 : Die Leningrader Fonds der Ermitage verstärken den Eindruck, dass Weissenau schon im ersten Jahrhundert seines Bestehens gut mit Handschriften biblischen, patristischen und hagiographischen Charakters ausgestattet war, das man sich frühzeitig Exemplare von Werken namentlich Augustins, aber

auch der geistlichen Schriftsteller des 12. Jahrhunderts, der Asketen, Mystiker, Dogmatiker, zu verschaffen wusste und das man in der Folgezeit die Vermehrung der Bibliothek durch religiöse wie durch juristische und medizinische Schriften keineswegs vernachlässigte.

C. A. v. L.

HOLLANDIA

Abbatia Bernensis.

Op het Tweede Congres « Ons Geestelijk Erf », te Nijmegen gehouden van 29 Maart tot 1 April l.l., en gewijd aan de mystiek in de Nederlanden, hield Dr. H. Heijman, O. Praem. eene lezing bedoeld als inleiding tot eene studie over het geestelijk leven bij de opkomst der Cisterciënsers en Norbertijnen.

We laten hier de samenvatting volgen, naar « De Maasbode », van 2 April.

Voor het geestelijk leven zijn de kloosterstichtingen ware brandpunten. Nadat Cluny zich overleeft treedt Cîteaux op met het uitgesproken ideaal: de Benedictijnsche levenswijze te herstellen.

Tegelijkertijd ontstaat Prémontré. Deze stichting voltrekt zich echter minder gelijkmatig. Dit hangt op de eerste plaats samen met den ontwikkelingsgang van St. Norbertus. En op de tweede plaats met het probleem, waarvoor de stichting zich gesteld zag: het verbinden van het monastisch leven met de beoefening van zielzorg in parochiëlen zin. S. Norbertus begon als rondtrekkend missionaris en apostel der absolute armoede. Dan wordt hij echter door Calixtus II gedwongen, zijn meening omtrent het apostolisch leven te wijzigen. In Frankrijk voert dit tot een bijna Cisterciënsische levenswijze. In Noord-Oost-Duitschland krijgt ze echter een specialen vorm dank zij de vrijheid van beweging in die landstreek.

Om na te gaan, hoever de invloed van Cîteaux en Prémontré in de Nederlanden reikt zijn op de eerste plaats betrouwbare kloosterlijsten noodig. Verder dient te worden onderzocht, hoe in deze periode het overgeplante ideaal werd beleefd. Hierbij dient men rekening te houden met het parochiewezen van Prémontré — contact met de wereld — en de afgeslotenheid van Cîteaux.

Het parochiewezen heeft zich in het Westen met de Norbertijner Orde verbonden, tengevolge van een merkwaardige verschuiving in de opvatting omtrent het eigen Kerkrecht. Dit was een resultaat van den Investituurstrijd. Doordat Prémontré de zielzorg wilde aanvaarden, splitsten zich de abdijen in tal van kleine prioraten.

Merkwaardigerwijze groeiden beide richtingen (Maagdenburg en Prémontré) op het eind der 12e eeuw naar elkaar toe. Het blijvend resultaat was, dat in de Orde het priesterlijk leven, stoelend op het beschouwend, de zielzorg kon uitoefenen in vollen omvang.

Van belang is nog het onderzoek naar de ontwikkeling van het geestelijk leven der nonnen. Eerst bij Prémontré dan bij Cîteaux, tenslotte tot rijken bloei in de Begijnhoven (eind 12-, begin 13e eeuw). Tenslotte: ontwikkeling van kluisenaarsleven in de Dietsche landen.

Men vindt Eremieten aangesloten bij de Norbertijnen. In 13e eeuw vinden ze hun plaats bij Carmelieten en Augustijnen; 14e eeuw vooral bij de Karthuizers, die dan pas hun intrede doen in de Nederlanden.

A. E.